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Foto na obálce: Venkovské stavení v Těchoníně - Soňa a Ladislav Budišovi. (foto: Josef Sedláček)
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Slovo úvodem
Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů,
 jsme na počátku podzimního období, den se rychle zkracuje, je méně světla a můžeme také očekávat 
postupné zhoršování počasí, což není pro toto roční období nic neobvyklého. S tím vším také přichází větší 
riziko pro každého z nás při pohybu na hlavní komunikaci v obci, ale i na komunikacích místních.
 Mnozí občané se pohoršují nad tím, a to oprávněně, že vozidla projíždějící naší obci, a není jich málo, 
viditelně překračují povolenou rychlost. Nedodržování povolené rychlosti motorovými vozidly projíždě-
jícími naší obci je letitý problém. Především se jedná o osobní automobily, které v ranních hodinách jezdí 
více směrem na Jablonné nad Orlicí a v odpoledních hodinách zase směrem na Mladkov. Není pochyb 
o tom, že ve většině automobilů jsou osoby dojíždějící do Jablonného nad Orlicí za prací. Lze pochopit to, 
že se tito lidé musí do práce nějak dostat, v mnoha případech ani jinou možnost nemají, ale nelze tolero-
vat to, že některá vozidla svojí rychlou a mnohdy bezohlednou jízdou ohrožují další účastníky silničního 
provozu, a to cyklisty, děti v blízkosti školy a pak především chodce, kteří jdou na vlakovou zastávku, 
do továrny nebo do obchodu. Určitě jsou i mezi těmito vozidly řidiči zodpovědní, kteří silniční předpisy 
dodržují. Může být námitka, že rychlá jízda musí být prokázána měřením, což je jistě pravda. Podle mého 
názoru je pravda také ta, že téměř každý občan sledující provoz na silnici pozná, zda automobil jede rych-
lostí povolenou, nebo ji překračuje, a to bez přístrojů na měření rychlosti jedoucích vozidel. Lze si provést 
i jednoduchý test. Když pojedu například od mostu v Těchoníně směrem ke kostelu nebo opačně, a to 
povolenou rychlostí 50 km/hod., tak si jsem jist tím, že většina vozidel jedoucích za mnou mne postupně 
na tomto úseku předjede. Dalším takovým místem je úsek podél hřiště na Celném až po výjezd z Celného 
na Mladkov.
 Popsal jsem nějakou skutečnost, ale co s tím? Jako zastupitel obce se s kritickými názory občanů 
setkávám a jejich obavy z toho, že se může stát v obci nějaká vážná dopravní nehoda, také sdílím. Protože 
jsem přesvědčen o tom, že řešení je především v rukou řidičů vozidel projíždějících naší obci, rozhodl jsem 
se poslat do některých závodů v Jablonném nad Orlicí dopis s výzvou.
 Jsou to závody, kam automobily, o kterých jsem se zmínil výše, určitě jezdí. Výzva bude žádat řidiče, 
kteří jezdí přes naši obec, aby nepřekračovali povolenou rychlost, a to, že na bezohledné řidiče jsou občané 
velmi rozhořčeni. Na řidiče, kteří silniční předpisy dodržují, se kritika samozřejmě nevztahuje.
 Požádám o zveřejnění „Výzvy“ na viditelném místě v závodě. A o tom, jaká bude odezva na dopis, 
Vás budu příště informovat. Doufám, že snaha nebude úplně marná, ale rovněž si nedělám iluze o zásadní 
změně v chování některých řidičů.
 Poukázal jsem pouze na určitou skupinu vozidel, ale jsou tu i další osobní vozidla projíždějící obcí 
v průběhu dne, nákladní automobily a motocykly. Problém je podobný.
 V obci se provádějí občas policejní kontroly, které jsou jistě na místě, ale také zcela tento problém 
neřeší. Jde o efekt jednoho dne. Ten den, kdy se kontrola provádí, jezdí automobily podle předpisů, jako 
o přehlídce. A proč? Jednoduše proto, že se řidiči o prováděné kontrole vzájemně informují. Může se pak 
stát, že nejvíce kontrolovanými jsou místní řidiči.
 Podobně by se nechalo hovořit i o komunikacích místních. Jako řidiči místní určitě víme, kde jsou 
místa v obci méně přehledná, riziková, že se na vesnicích bude vždy na místních komunikacích pohybovat 
větší počet dětí. Měli bychom mít na paměti zásady, které se doufám i dnes v autoškolách učí, a to: předví-
dat, přizpůsobit rychlost vozidla okolnostem a být ohleduplný.

 Vážení občané, užijte si ve zdraví a pohodě hezké podzimní období. Věřme, že bude.
 

Karel Vencl
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Vážení spoluobčané,
 po usednutí dětí do školních lavic, kdy se nám začíná narovnávat běžný rytmus dnů, mi dovolte, 
abych Vám mohl popřát příjemné počtení a také Vás informovat o některých událostech.
 Od 1. ledna nadcházejícího roku by měla v naší obci svážet směsné domovní odpady z popel-
nic jiná společnost, a to z důvodu doručené výpovědi smlouvy ze strany stávající společnosti. Také 
pravděpodobně nikomu neunikla stavební činnost u fary ve středu obce. S ohledem na havarijní stav 
rohu kamenné zídky skládané takzvaně „na sucho“ bylo přistoupeno k nevyhnutelnému okamžitému 
statickému zajištění formou opravy, kdy bude před železobetonový monolit vyzděna zeď z demon-
tovaného kameniva. O provedení zbývající části zdi uvažujeme při realizaci chodníků. V dotčeném 
místě by mělo v září dojít k přemístění pískovcového kříže o několik metrů. Zároveň bude kříž zre-
staurován a upraví se okolní terén částečně z dotačních finančních prostředků. Takzvaný Celenský 
kříž u výjezdu směrem Studené je také již osazen na nový základ a zrestaurován.
 Další informací je ta, že se v jednom termínu 7. a 8. října uskuteční dvoje volby, a to do Za-
stupitelstva Pardubického kraje a do 1/3 Senátu Parlamentu ČR. K tomu jsou podrobné informace 
postupně vyvěšovány na úředních deskách.
 Na závěr všem přeji pestře a vesele probarvený podzim.
 Daniel Krejsa

Pár řádků od starosty

 Představitelé naší obce obdrželi pozvání k předání plakety Péče o válečné hroby dne 19. 9. 2016 
ve 13 hodin v budově KÚ Pardubického kraje. Toto ocenění se uděluje obcím, jež se příkladně 
starají o válečné hroby v Centrální evidenci válečných hrobů 
Ministerstva obrany České republiky. U nás je to především „za 
rekonstrukci památníku padlým občanům Celného v I. světo-
vé válce a příkladnou každoroční péči o všechny válečné hroby 
v obci.“
 K rekonstrukci celenského památníku došlo z iniciativy ce-
lenských občanů, hlavně pánů Studeného a Prühera, a vedení 
obce (H. Jentschkové a O.Pavliše). O úpravu okolí se starají 
paní Štěpánková, pan Studený a zaměstnanec OÚ.
 Obec dále pečuje o hrob kapitána Berana, o řecký hřbitov 
a Památník osvobození. Lesy České republiky se chystají při-
spět naší historii zřízením tabule u pomníku kapitánu Berano-
vi a rotmistru Beníškovi v Kobylím dole a ještě tabulí u hrobu 
ruského zajatce, zastřeleného nacisty v Těchonínském lese pro 
přípravu vzpoury v kasárnách. LČR se zasloužily také o vylep-
šení prostranství u dělostřelecké tvrze Bouda.
 Plaketa byla předána starostovi obce panu Danielu Krejsovi a bývalé starostce obce paní Haně 
Jentschkové zástupcem ministerstva obrany plk. gšt. PhDr. Eduardem Stehlíkem, MBA. Tento 
historik, zabývající se československou vojenskou historií, rád navštěvuje naši dělostřeleckou tvrz 
Boudu a v rozhovoru vzpomněl s úctou na pana Emila Trojana. Ocenil také to, že obnovení celen-
ského památníku bylo dílem uvědomělosti místních občanů, bez nějakého dotačního programu. 
Vzít si poučení z historie je důležité a všem, kdo se o její uchování v paměti zasloužili, patří náš 
dík.
 Ivanka Špinlerová

Ocenění pro naši obec
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Číselný klíč zastupitelů:
Chládek J. Junek J. Krejsa D. Kreuselová L. Leicht J. Motyčka V. Olšar M. Sedláček J. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo schvaluje:
185. Program jednání ZO

186. Rozpočtové opatření č. 3/2016 ke dni 31. 7. 2016.

187. Záměr směny pozemků p. č. 113/8 o výměře 159 m2 (díl „b“ z p. č. 113/8 a díl „d“ z p. č. 113/9) 
a p. č. 857/7 o výměře 4 m2 (oddělené z p. č. 857/1) za díl „e“ o výměře 8 m2 (oddělený z p. č. st. 
88), který je nově součástí p. č. 113/9 společně s dílem „a“ odděleného z p. č. 113/8 a dílem „c“ 
odděleného z p. č. 113/9. Vše v k.ú. Celné a dle Geometrického plánu č. 187-53/2016 ze dne 
16. 6. 2016.

188. Prodej pozemku p. č. 336/5, k.ú. Celné o výměře 65 m2 paní Janě Štěpánkové, bytem Celné 86 
dle kupní smlouvy na základě Znaleckého posudku č. 7913-204/2016 ze dne 13. 6. 2016.

189. Prodej pozemku p. č. 973/15, k.ú. Těchonín o výměře 522 m2 paní Aleně Jandové, bytem Těcho-
nín 3 dle kupní smlouvy na základě Znaleckého posudku č. 7916-207/2016 ze dne 14. 6. 2016 
a současné rozvázání nájemní smlouvy na předmětný pozemek mezi obcí Těchonín a jmenova-
nou.

190.  Prodej nových stavů pozemků p. č. 3/9 (399 m2) a 869/6 (68 m2) se současným nákupem dílu „a“ 
(356 m2) ze stávající p. č. 6/4, dílu „b“ (222 m2) ze stávající p. č. 5/5, p. č. 3/12 (50 m2) oddělené 
ze stávající p. č. 3/11, vše v k.ú. Celné panu Josefu Sedláčkovi, bytem Těchonín 182, včetně sou-
časného zřízení věcného břemene, dle Geometrického plánu č. 181 174/2015 ze dne 4. 4. 2016 
a Znaleckého posudku č. 7878 169/2016 ze dne 9. 5. 2016.

191. Přidělení bytu č. 4 bytového domu č. p. 171, Těchonín o velikosti 3+1 žadateli Tomáš Fogl.

192.  Přidělení bytu č. 12 bytového domu č. p. 179, Těchonín o velikosti 2+1 žadateli Tereza Francová 
na základě výsledku tajného hlasování v poměru 6-4-0.

Z jednání zastupitelstva obce

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 17. 8. 2016

přítomno zastupitelů: 10/11

(omluveni: V. Motyčka)
přítomno občanů/hostů: 3/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A A A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A Z A A A

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A A A A A
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193. Žádost Římskokatolické farnosti Nekoř o přepsání zákazníka – odběratele elektřiny v odběrném 
místě kaple v Celném na Obec Těchonín

Zastupitelstvo bere na vědomí:
194.  Zprávu předsedy finančního výboru o plnění rozpočtu obce za 1. pololetí roku
195. Zprávu účetní obce Těchonín o placení poplatků za 1. pololetí 2016
196. Výpověď smlouvy o přepravě domovních odpadů ze strany pana Vladislava Vaníčka se sídlem 

Výprachtice 308, IČ: 40156460 s koncem uplynutí výpovědní lhůty k 31. 12. 2016
197. Informaci ke zvažované rekonstrukci bytu č. 2 bytového domu v Celném č. p. 110
198. Informaci k ukončení akce Oprava bytu č. 3, Těchonín 172
199. Informace o vytyčení parcely č. 51/3, k.ú. Celné
200. Informaci o změně pojistitele jednotky SDH Těchonín na Slavia pojišťovna, a. s. pro úrazové 

pojištění a rozšíření pojistky o pojištění odpovědnosti za škodu (produkt Florián)
201. Informaci o návrhu železničního jízdního řádu na období 2016/2017
202. Informace o provedené kontrole hospodaření s veřejnými prostředky příspěvkové organizace 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA TĚCHONÍN za 2. pololetí 2015
203. Výsledky Matyáše Olšara na Mistrovství světa v koloběhu v Austrálii
204. Informaci o opravě opěrné zídky u silnice č. II/311 u fary
205. Informaci o volbách do SENÁTU PARLAMENTU ČESKÉ REPUBLIKY a volbách do ZA-

STUPITELSTVA PARDUBICKÉHO KRAJE
206. Informaci k programu politické strany ČSSD – letní kino – Limonádový Joe, který proběhne dne 

1. září 2016 v naší obci u obecního úřadu.
207. Informaci k provedené náhradní výsadbě zeleně v centru obce
208. Zastupitel obce Martin Olšar podal informaci ke zvážení – četnost svozů odpadů v jednotlivých 

obdobích roku.
209. Zastupitel obce pan Karel Vencl informoval zastupitelstvo obce o stavu demontování nefunkč-

ního vedení rozhlasu v Celném
210. Zastupitel obce pan Karel Vencl informoval o uzávěrce TL, která je ke dni 13. 9. 2016
211.  Zastupitel obce pan Karel Vencl informoval o možnosti inzerce v TL
212. Zastupitel obce pan Martin Olšar informoval o hospodaření v obecních lesích

Zastupitelstvo schvaluje:
213.  Program jednání ZO.

214. Žádost o dotaci z POV na rok 2017 z prostředků Pardubického kraje v rámci Programu obnovy 
venkova na stavební úpravy bytu č. 2 v domě č. p. 166 Těchonín.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A X A A A A A

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 14. 9. 2016

přítomno zastupitelů: 9/11 
od 18:10 hod. M. Olšar přítomen 10/11

(omluveni: V. Motyčka)
přítomno občanů/hostů: 3/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A X A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X
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215. Směnnou smlouvu pozemků p. č. 113/8 o výměře 159 m2 (díl „b“ z p. č. 113/8 a díl „d“ 
z p. č. 113/9) a p. č. 857/7 o výměře 4 m2 (oddělené z p. č. 857/1) za díl „e“ o výměře 8 m2 
(oddělený z p. č. st. 88), který je nově součástí p. č. 113/9 společně s dílem „a“ odděleného 
z p. č. 113/8 a dílem „c“ odděleného z p. č. 113/9. Vše v k.ú. Celné a dle Geometrického plánu 
č. 187-53/2016 ze dne 16. 6. 2016 a znaleckého posudku č. 7957-248/2016 s manžely Zuzanou 
Kašparovou a Ing. Jaroslavem Kašparem.

216. Udělení výjimky z počtu žáků pro Základní školu a mateřskou školu Těchonín na školní rok 
2016 2017, která se týká pouze počtu žáků ZŠ.

217. Pachtovní smlouvu k užívání a požívání vyznačené části pozemku p. č. 1162, k.ú. Těchonín 
manželům Ing. Blance Huškové a Pavlovi Huškovi, oba bytem Pardubice, Dašická 323, Bílé 
Předměstí – Pardubice III, PSČ 530 03.

218. Smlouvu o poskytnutí mimořádného investičního členského příspěvku se Sdružením obcí Or-
licko na osazení vodního zdroje odradonovacím zařízením v objektu informačního a sociálního 
zázemí lyžařské běžecké oblasti Buková hora - Suchý vrch ve výši 3.166 Kč.

219. Navýšení počtu svítidel veřejného osvětlení o dva ks (1 x na komunikaci k nádraží ČD a 1 x 
u komunikace č. II /311).

Zastupitelstvo bere na vědomí:
220. Informaci o zajištění dopravní obslužnosti v obci
221. Informaci o odvozu a skládkování komunálního odpadu
222. Zprávu o činnosti činnost Sboru dobrovolných hasičů
223. Rozpočtové opatření č. 4/2016
224. Žádost pana Ing. Ladislava Šimka o odkup části pozemku p. č. 905/2 v k.ú. Celné o výměře 

cca 55 m2

225. Žádost pana Krška bytem Těchonín 166 o rozšíření přístřešku na obecním pozemku p. č. 100/1, 
k.ú. Těchonín

226. Žádost pana Tomáše Kreusela o pomoc při řešení problému s dostupností na pozemek p. č. 247, 
k.ú. Těchonín, na kterém plánuje výstavbu rodinného domu

227. Pochvalu pana Petra Duška od paní Ing. Danuše Kavkové za operativní a bezpečný zásah s cílem 
odstranění sršního hnízda v její chalupě č. p. 147.

228. Informaci zastupitele obce pana Karla Vencla o zamýšleném pokračování v provádění prací na 
odstranění starého vedení po nefunkčním rozhlasu

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A Z A A A A A Z X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

A A A A A A A A A A X
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Zaniklá středověká ves Hynkovice

 V historii naší obce se nedávno objevil výsledek 
velmi zajímavého průzkumu. Mnozí občané vědí, že 
první písemná zmínka o Těchonínu se datuje rokem 
1514, o Celném existuje podle nového poznatku pana 
J. F. Křivohlávka první písemná zmínka z roku 1568, 
panské pozemky jménem Stanovník jsou starší než 
ves Neudörfel, jež na nich vznikla v letech 1770 – 
1772. Starší písemné údaje nemáme, ale víme, že se 
v katastru naší obce kdysi nacházely obce Čerňovice 
a Hynkovice, jež zanikly a po nichž nám zůstaly jen 
pověsti v ústním podání. Některé z pověstí slyšel vy-
právět od své jamenské babičky pan Mojmír Režný, 
dlouholetý žák a pokračovatel prof. Dr. Ervína Černého, známého archeologa zkoumajícího středově-
ké osídlení na Vyškovsku. Procházky po okolí a prázdninové vyprávění babičky Režné ho přiměly ke 
studiu dokumentů a výzkumu terénu, kde hledal pozůstatky lidské činnosti. Jeho práce byla úspěšná – 
pozůstatky zaniklé vsi Hynkovice byly lokalizovány v průběhu let 2009 – 2013.
 Zbytky jednotlivých usedlostí objevil pan Rež-
ný v lučním údolí Hynkovice a přilehlém lesním teré-
nu nad Čerňovickým potokem. Prozatím lokalizoval 
devět usedlostí (jedna z nich, snad hospodářský dvůr, 
se nachází na jamenském katastru). Půdorysy ostat-
ních usedlostí jsou na našem katastru, dvě v blízkosti 
hájovny Zakopanka. Ves Hynkovice byla jednořadá. 
Stavení byla jednoduché srubové konstrukce, vybu-
dovaná na úzkých kamenných základových věncích. 
V jednoprostorových domech stávala pec z kamene 
a vymazaná hlínou. Ke stavením přiléhaly nevelké 
dvorky. Usedlosti jsou od sebe vzdáleny 50 – 80 metrů. Kromě nich lokalizoval také pan Režný 
plužiny, což byla pole nezbytná pro obživu. Objevil stopy po mezních pásech s hromádkami do řad 
sesbíraného kamení, a to v Kopaninách směrem k louce Kovářce. Hromady kamení se nacházejí i na 
dalších místech v okolí, hlavně na dnes už zalesněných loukách.
 Objevitel Hynkovic nalezl také zbytky kera-
miky, kterou datoval PhDr. Jiří Doležel z Arche-
ologického ústavu Akademie věd ČR v Brně do 
konce 13. století (tuhová keramika). Tehdy byla 
zřejmě ves založena. Většina keramiky pochá-
zí ze 14. století, objevena byla i keramika z 15. 
století, kdy ves zanikla. Pan Režný našel také 
detektorem kovů u usedlostí dva pražské groše 
Václava II. z roku 1305. Všechny nálezy byly 
zdokumentovány a předány do Regionálního mu-
zea ve Vysokém Mýtě. Odborné konzultace a dal-
ší průzkum terénu pak prováděl se svými spolu-
pracovníky archeolog tohoto muzea PhDr. David 

Z historie Těchonína

Mojmír Režný
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Vích. Kromě již dříve nalezených pražských grošů, klíče a keramiky našli badatelé například nože, 
části podkov, srpů (jeden celý), část klíče, dva hroty šípů a jedno celé kladivo.
 Hynkovice byly zřejmě založeny v době tzv. vnější kolonizace za posledních Přemyslovců, oby-
vatelé se dle badatelů zabývali chovem ovcí a pastevectvím. Jaký byl důvod pro založení vsi v celkem 
nezvyklé a pro zemědělství nevhodné poloze, nevíme. Pan Režný se domnívá, že by se mohl její 
vznik také spojovat s kutacími pokusy na svazích Zlaté hory – tak byl kdysi nazýván Suchý vrch.
 Hlavní příčinou zániku této vsi na začátku 15. století mohla být právě její pro zemědělství ne-
vhodná poloha. Pan Režný ovšem nevylučuje ani domněnku o násilném zániku Hynkovic. Kronikáři 

udávají, že v letech 1421 – 1428 „krajina zdejší byla třikráte v těch letech těžce postižena do země 
vpadnuvšími knížaty slezskými.“ Antonín Špinler napsal také dosud nezveřejněnou povídku o zni-
čení vsi Čerňovice Slezany. Nálezy většího množství keramiky a pražských grošů v Hynkovicích by 
tomu odpovídaly.
 Ve svém bádání budou pánové Režný a Vích pokračovat a třeba se v budoucnu dozvíme něco 
nového z dějin našeho kraje. Pan Režný věří, že se při dalších průzkumech terénu v Hynkovicích, ale 
i blízkých Čerňovicích, objeví další doposud neznámé skutečnosti o dávném osídlení tohoto koutu 
východních Čech pod Suchým vrchem. Jako kronikářka obce jsem velmi ráda, že tento zapálený ar-
cheolog s velkými zkušenostmi se pustil do průzkumů v našem kraji a potvrdil osídlení ve 13. století. 
Vy, kdo máte rádi promlouvání historie, vydejte se na pěknou procházku kolem Čerňovického potoka 
přes Kobylí důl až k Zakopance. Místa nálezů usedlostí jsou tam označena a určitě na vás dýchne naše 
minulost. Přejme panu Režnému hodně zdraví a spoustu dalších objevů.

Ivanka Špinlerová
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HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 

HC Těchonín vstupuje do své další sezóny 2016/2017!!!
 
 Léto se blíží pomalu ke konci a těchonínští hokejisté odpo-
čítávají dny, kdy se dostanou konečně na led. Pro hokejisty Tě-
chonína to už je 7. sezóna v LHL lize v Lanškrouně. Od středy 
7. 9. 2016 začínají pravidelně trénovat v lanškrounské hokejové 
hale. Na místním zimním stadionu se led připravuje každoročně 
od 5. 9. , a tak se těchonínští hokejisté dostanou na led jako jedni 
z prvních. V týmu se událo pár změn: Jednou z pozitivních věcí 
je to, že nikdo tým neopustil. Naopak jeden hráč přibyl, a to Josef 
„Maty“ Matyáš, který se vrací po dvouletém působení v okresním 
přeboru, kde hrál za Dlouhoňovice. Od Pepy si slibujeme zlepšení 
produktivity a vracení týmu HC Těchonín do vyšších pater soutě-
že. Sestava by měla zůstat stejná jako loni. Ani na listině zranění 
se nikdo neobjevuje, takže by se neměla opakovat složitá situace z loňského roku. Tým bude hrát na dva útoky 
a dvě obrany. Tento model se ukázal jako nejlepší. Sestava by měla být následovná – v brance se bude střídat 
dvojice Michal Šparlinek a nestárnoucí Jiří Kopecký. V obraně David Ordoš, Roman Leicht, Václav Wanča, 
Radek Fišer, Petr Dušek, Štěpán Kuklík. V útoku Michal Ordoš, Jiří Zezulka, Martin Petr, David Krejsa, Josef 
Matyáš, Tomáš Krč. Pokud bude potřeba, tým se doplní z náhradníků, případně využijeme možnosti hostů z ji-
ných týmů, kteří nám v loňském roce pomohli.
 Letošní rok se hráči Těchonína sešli, aby 
zhodnotili loňskou sezónu a připravili se na tu ná-
sledující. Posezení se konalo v sobotu 3. 9. 2016 
v Jamném nad Orlicí v místním penzionu „Pod Su-
chým vrchem“. Novinkou bylo předání putovních 
trofejí za nejužitečnějšího a nejproduktivnějšího 
hráče týmu. Trofej za nejužitečnějšího hráče týmu 
a tím i nejvíce odjetých zápasů a tréninků získal 
kapitán David Ordoš. Jako správný kapitán jde pří-
kladem týmu. Nejproduktivnějším hráčem se stal 
Jirka Zezulka.
 Sezóna 2016/2017 může vypuknout. Hráči Těchonína jsou natěšení. LHL liga začíná 17. 9. 2016. Zápasy 
ještě nejsou nalosovány. Pokud fanoušky zajímá, kdy tým odehraje své zápasy, musí sledovat facebook HC Tě-
chonin. Budeme rádi za podporu a na všechny se těšíme.
 Michal Ordoš

Stolní tenis (www.pinec.info)
 Začátek nového školního roku stolním tenistům každoročně připomíná, že už je nejvyšší čas 
začít se připravovat na novou sezónu. Nejinak tomu je i v našem oddíle. Na předsezónním posezení 
v Pensionu Otmarka jsme se dohodli, že od 7. září začneme trénovat stejně jako v minulém roce dva-
krát týdně, a to ve středu a v neděli vždy od 18 hod. Času není opravdu nazbyt, neboť první mistrov-
ský zápas odehrajeme už na konci září. Podařilo se nám stávající kolektiv posílit o Vasilije Kubovije 
z Mladkova. Vasko s námi už v minulé sezoně trénoval, takže jeho začlenění do týmu proběhlo zcela 
bez problémů. Žádné výkonnostní cíle před sebou sice nemáme, ale určitě bychom se chtěli pohy-
bovat v popředí tabulky. Pokud by měl někdo zájem zatrénovat si s námi, neváhejte, moc rádi vás 
přivítáme.

Radim Trejtnar

Spolky v obci
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Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 V pátek 15. 7. proběhla tradiční Časovka horských kol „O pouťový koláč“, na které jsme zajistili pro 
účastníky závodu a fanoušky tohoto sportu bohaté občerstvení a posezení na hasičárně. Po dobu závodu jsme 
zajišťovali i bezpečnost závodníkům.
 I v letošním roce nás bohužel neminul výjezd k požáru. Naši členové vyjeli po oznámení místním občanem 
do rybáren. Díky jejich rychlému zásahu nedošlo k velkým majetkovým škodám. Po jejich příjezdu na pomoc 
ihned zavovali i profesionální hasiče.
 Na začátku sprna byl náš sbor osloven k likvidaci sršního hnízda u paní Kavkové v Těchoníně. Tento úkol 
si vzal na starost velitel sboru a zároveň velitel zásahové jednotky Petr Dušek.
 Dne 10. 8. naši členové sboru čistili kanál pod silnicí u Lesovny - Petr Dušek, Michal Budiš a Roman Kou-
ba.
 Poslední víkend v srpnu a zároveň prázdnin jsme pro vás 
uspořádali akci „Loučení s prázdninami“, kde se grilovalo už od 
12 hodin selátko.
 Ráda bych se s vámi také podělila o příjemné události, které 
se udály přes letní měsíce v našem sboru. Proběhly dvě svatby 
našich členů. Zuzany Jurové a Tomáše Fogla, která se uskutečnila 
2. července, a druhou měli Petr Vašata a Eliška Nastoupilová dne 
6. srpna. Novomanželům ještě jednou moc gratulujeme a přejeme 
hodně štěstí a lásky do manželství.
 Další krásnou událostí byly narozeniny našich členů. Paní 
Květoslava Wančová oslavila 70 let a pan Antonín Jelínek 70 let. 
Gratulujeme a přejeme Vám hodně štěstí, zdraví a životní pohody.

Hana Všetičková, jednatel SDH

Mladí hasiči
 V létě jsme těchonínské mladé hasiče opět vyvezli na již tradiční prodloužený víkend. Tento-
krát však do Chalupy U Opičáka na Dolní Moravě. Mladé hasiče jsme si označili stejnými téma-
ticky označenými tričky, aby se nám v novém 
prostředí neztratili. První den nás čekal pochod 
na vrchol a rozhlednu Klepáč, odkud jsme po-
kračovali po česko -polských hranicích na Sed-
lo Puchača a zpět. Cestu nám alespoň částečně 
krátilo sbírání borůvek a hra „O medvědy“. Za 
každou správnou odpověď dostala družstva kar-
tičku s medvědy. Vyhrál, kdo jich měl nejvíc. 
Počasí stálo spíše proti nám - po cestě pršelo 
a bylo velmi vlhko. Další dny se nám ale uká-
zalo sluníčko, takže táborové hry se nám hrály 
skvěle a všichni se dobře bavili.
 Trička dětem posloužila také při další akci 
MH - Letním kině, které proběhlo první zářijovou sobotu. Každý mladý hasič v tričku dostal popcorn 
k pohádce zadarmo. Děkujeme všem, kteří se přišli podívat na pohádku či večerní film pro dospělé, 
a koupí bramboráku či piva přispěli mladým hasičům na další vybavení na soutěže hry Plamen.
 Teď na podzim nás čeká příprava na Závod požární všestrannosti, ve kterém se díky změně 
směrnic hry Plamen změnila spousta pravidel, takže nás čeká hodně učení. Závod se bude konat v říj-
nu v Dolní Čermné.
 Mladší hasiči se scházejí každé úterý a starší kategorie ve čtvrtek od 17hodin v hasičárně.
 Jana Trojanová
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SPV Těchonín
 Dne 15. 7. 2016 jsme uspořádali již 8. ročník časovky horských kol. V devíti kategoriích se před-
stavilo celkem 70 startujících. Jsme moc rádi, že se nikomu nic nestalo a všichni se v pořádku dostali 
do cíle. Potěšil nás i fakt, že se závodu zúčastnilo více místních občanů, než v minulých letech. Vždyť 
právě pro ně to děláme. Prostřednictvím TL bych chtěl jménem pořadatelů ještě jednou poděkovat 
nejenom všem sponzorům, ale i všem, co nám pomohli závod zorganizovat. Výsledky si můžete pro-
hlédnout na: www.techonin.net/casovka/.
 Další zprávy už budou tenisové. V sobotu 16. 7. jsme uspořádali pouťový tenisový turnaj ve 
čtyřhrách. Sedm dvojic se celý den snažilo o co nejlepší výsledek. Vítězi se nakonec stali Daniel 
Hubálek s Václavem Polzerem ml. Úspěšně naši organizaci reprezentovali Roman Leicht s Radimem 
Trejtnarem v Mistrovicích, kde 3. 9. 2016 vyhráli tradiční turnaj ve čtyřhrách.

 

 

Dohráli jsme už i dlouhodobý tenisový turnaj „ O pohár starosty obce“. Vítězem se stal bez porážky 
Roman Leicht. Na druhém místě skončil Radim Trejtnar, třetí Daniel Hubálek. Myslím si, že se ob-
novená premiéra tohoto turnaje povedla, a tak příští rok není důvod nepokračovat.

Radim Trejtnar (foto Roman Leicht)

Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.cz)
 Historicky premiérová sezóna fotbalistů Těchonína v krajské I.B. třídě je již v plném proudu. 
A nutno podotknout, že si nevedou vůbec špatně. Po pěti odehraných kolech figurují na 8. místě se 
ziskem 8 bodů. Nepotvrdily se tedy předpovědi škarohlídů, že budou v soutěži pouze do počtu.
Rk. Tým Z V R P +/- Skóre Body

1. TJ Jablonné nad Orlicí 5 4 0 1 3 12:12 12
2. TJ Sokol Opatovec 4 3 1 0 5 14:03 11
3. TJ Semanín 5 2 2 1 4 15:05 10
4. TJ Sokol Řetová 5 2 2 1 4 10:09 10
5. TJ Sokol Libchavy 5 3 0 2 3 15:08 9
6. Sportovní kluby Polička B 5 2 2 1 3 11:08 9
7. TJ Sokol Kunčina 4 2 2 0 2 11:08 8
8. TJ Sokol Těchonín 5 2 1 2 -1 11:10 8
9. FC Jiskra 2008 5 2 1 2 -2 14:12 7

10. TJ Sokol Dlouhá Loučka 5 2 0 3 0 13:15 6
11. TJ Horní Újezd 5 2 0 3 -3 12:17 6
12. TJ Lanškroun, fotbalový oddíl B 5 1 0 4 -6 9:21 3
13. SK Sloupnice 5 0 2 3 -7 2:09 2
14. TJ Sokol Verměřovice 5 0 1 4 -5 3:15 1

 

Turnaj v Mistrovicích Dlouhodobý turnaj v Těchoníně
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 Před startem do nové sezóny se podařilo funkcionářům mužstvo posílit o Michala Peřinu z Le-
tohradu a Miloslava Krejčího z Boříkovic. V přípravném období dokázali místní fotbalisté zvítězit na 
tradičním turnaji starostů, který se tentokrát uskutečnil v Lichkově. Více informací o klubu získáte na 
www.fotbal -techonin.net.

Radim Trejtnar

Klub důchodců
Těchonínští důchodci na tajném výletě

 Klub důchodců v Těchoníně navštívil na svém výletě ve čtvrtek 15. 9. náchodský zámek, brou-
movský klášter a hřbitovní kostel Panny Marie (nejstarší dřevěný ve střední Evropě). Zpět se vracel 
příhraničním Kladskem. Výlet se pod vedením pana Václava Prühera vydařil a všichni účastníci se 
těší na další.

Těchonínští důchodci na nádvoří náchodského zámku (foto Ivanka Špinlerová)
Ivanka Špinlerová

Úspěch Matěje Olšara
 Není to tak dlouho, co jsme v TL představili nadějného sportovce Matěje Olšara. Úspěšný 
mladík potvrdil v koloběhu svoje kvality a doslova opanoval MS v juniorské kategorii. V daleké 
Austrálii, přesněji v Gold Coastu, vybojoval 2 zlaté a jednu stříbrnou medaili. Jednu bronzovou 
medaili navíc přidal i v seniorské kategorii. I přes velký úspěch je jasné, že se nejednalo o nic jed-
noduchého. A proto je jen dobře, že se našlo několik dobrodinců, kteří mu finančně pomohli, aby 
mohl u protinožců vůbec startovat. Hodně zajímavá byla i jeho cesta po Austrálii z Gold Coastu 
při návratu z MS. Zpáteční letenku měl totiž až ze Sydney, a tak se rozhodl cestu dlouhou 1200 km 
absolvovat na koloběžce. Že přitom zažil řadu dobrodružství, netřeba dodávat. Přejeme Matějovi, 
který je úzce spjatý i s naší vesnicí, mnoho dalších nejenom sportovních úspěchů a slibujeme, že 
jeho kariéru budeme bedlivě sledovat.

Radim Trejtnar
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Ve čtvrtek 1. září jsme vykročili do nového školní roku 2016-2017. Přivítali jsme celkem 40 žáků.
Ze Studeného jich dojíždí 11. Do ZŠ Jablonné nad Orlicí postoupilo 7 žáků.

Prvňáčky přišli ve slavnostní den podpořit rodiče. Přivítal je pan starosta a paní ředitelka. Poprvé 
do školních lavic usedli (na fotce zleva) Všetička Vlastimil, Víša Štěpán, Trojan Daniel, Dušková 
Natálie, Břinčil Lukáš společně se 7 žáky druhého ročníku pod vedením Kláry Vaníčkové.

Na třetí a pátý ročník se těšila nová paní učitelka Dana Procházková, která k nám dojíždí z Pro-
střední Lipky. Vyučuje 15 žáků, z toho7 žáků 3. ročníku a 9 žáků 5. ročníku.

Nejsilnější čtvrtý ročník se 13 žáky přivítala ředitelka Lenka Kreuselová. Do této třídy nám přibyl 
nový žák ze Studeného Janek Jandejsek.

Paní vychovatelce Lence Krejčové se opět naplnila školní družina.
V mateřské škole k vedoucí učitelce Ivě Jiruškové se opět vrátila na zástup za mateřskou dovolenou 

Anna Břinčilová. Pracují s 26 dětmi. Moravcová Jitce na mateřské dovolené přejeme krásné chvíle.
O provozní zázemí se nám ve škole stará Lucie Vaníčková, v mateřské škole Šárka Koubová. Na 

dobré obědy od paní Aleny Veselé a Hany Jentschkové jsme se již těšili.
Na tento školní rok jsme připravili setkání rodičů s dětmi MŠ a ZŠ u stavebnice Geomag. Vzhle-

dem ke kapacitě prostor není možné uskutečnit akci společně.
V mateřské školce se v 1. pololetí mohou děti těšit na programy Pohádka z lesní školky, Otesánek 

v dnešní době a vánoční besídku.
V základní škole se uskuteční výchovný koncert o Bedřichu Smetanovi. Pojedeme na jednodenní 

vzdělávací akci do Hvězdárny a planetária v Hradci Králové. V rámci týdne globálního vzdělávání se 
žáci zúčastní jednodenního projektu s touto tématikou. Rodiče žáků zveme na listopadový workshop 
Vyrábíme minialbum.

V listopadu zahájíme plaveckou výuku společně s předškolními dětmi z MŠ.
ředitelka školy

Základní škola a mateřská školka
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Znaky měst okresu Ústí nad Orlicí
 V dnešním podzimním vydání Těchonínských listů Vám bude představen znak města Česká 
Třebová. Město Česká Třebová dalo souhlas s použitím znaku v našem čtvrtletníku Těchonínské listy.

Znak města Česká Třebová Popis znaku:
Za vlády Václava IV. byla Česká Třebová malé městečko, o jehož 
správu se staral rychtář a konšelé, kterým pomáhal městský písař. 
Ten měl na starosti městské pečetidlo, za které ručil svým životem. 
Jednou se pečetidlo ztratilo a nebylo k nalezení. Písař byl odsouzen 
k smrti. V den popravy se jeho žena stále doma snažila pečetidlo 
nalézt – marně. Pak se ale podívala z okna na smetiště, kde se přehra-
boval kohout a pod nohama se mu zalesklo pečetidlo. Rychle s nim 
utíkala za rychtářem, doběhla včas a trest smrti pro písaře byl zrušen. 
Dle této pověsti má město ve znaku kohouta s lidskou hlavou.

Z historie města:
 Východočeské město Česká Třebová leží na samém pomezí Čech a Moravy, v půvabné přírodě 
podhůří Orlických hor, v údolí řeky Třebovky. Jméno Třebová je odvozeno od staroslověnského slo-
va triebiti, tedy mýtit les. První písemná zmínka o městě je z roku 1278. Krátce po svém založení se 
Česká Třebová stává majetkem zbraslavského kláštera, později pak litomyšlského biskupství. Po jeho 
zániku, v době husitských bouří, se pak město stává majetkem světské vrchnosti z Lanšperka. Město 
mělo několik stovek obyvatel, kteří se živili převážně zemědělstvím a částečně řemesly. Od roku1544 
se město dostává do majetku šlechtického rodu Bohdaneckých z Hodkova. Dochází k rozkvětu pan-
ství a zejména textilních řemesel, jejichž rozvoj Petr Bohdanecký z Hodkova podporoval. Roku 1547 
nechává na českotřebovském náměstí postavit renesanční zvonici, která dodnes nese kamenný reliéf 
jeho erbu. Později se Česká Třebová stává opět majetkem Pernštejnů, následně Hrzánů z Harasova 
a konečeně Liechtensteinů, kteří když v roce 1622 Českotřebovsko získali, skoncovali s relativní 
náboženskou svobodou a zahájili na zdejším panství rekatolizaci.
V dalších desetiletích byla Česká Třebová sužovaná útrapami třicetileté války a navíc město postih-
ly dva velké a ničivé požáry. V roce 1636, kdy během jedné noci shořela veškerá vnitřní zástavba, 
a v roce 1745, kdy vyhořelo celé město. Před ničivými plameny zůstaly uchráněny pouze kostel, fara 
a po třech domech na každém jeho okraji. Následky této katastrofy se podařilo zahladit až ve druhé 
polovině 18. století.
Radikální změnu v životě města přineslo až zprovoznění železniční trati z Olomouce do Prahy v roce 
1845. Pravidelnou dopravou vznikla nová pracovní místa a to přivedlo do města další obyvatele. 
Když byla v roce 1849 zprovozněna trať z Brna do České Třebové, stala se z tohoto města důležitá 
železniční křižovatka. Industrializace přinesla rychlý nárůst obyvatelstva. V roce 1845 měla Česká 
Třebová asi 3000 obyvatel, o půlstoletí později to už bylo přes 6000.
Dalším významným zdrojem růstu i prosperity České Třebové byl textilní průmysl.Od poloviny 19. 
století se zde - přesněji v tehdy samostatné obci Parník, která je dnes jednou z městských části - začí-
ná rozvíjet textilní výroba. Rozjíždí se tu pobočka vídeňské firmy Hermann Pollack’s Söhne (HPS), 
která nabízí zaměstnání stovkám dělníků nejen z České Třebové, ale i z okolí. Hospodářský rozkvět 
podnítil ve městě čilý spolkový život. Vypuknutím první světové války však byl slibný vývoj města 
přerušen. Válka si vyžádala nemalé oběti i z řad obyvatel města. Život v 1. republice jako by navázal 
na předválečný vývoj; ve městě panoval čilý stavební ruch, stavěly se celé nové čtvrti, školy, obecní 
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domy. Místní spolky navázaly na svou předválečnou činnost, byly zakládány nové. Vzestupný trend 
byl - v krátké době již podruhé - přerván válečným konfliktem. Po vytvoření Protektorátu Čechy 
a Morava se Česká Třebová stala hraničním městem. Veškerý život v něm se musel přizpůsobit no-
vým podmínkám. Řada obyvatel města, ať osoby židovského původu, ať účastníci protifašistického 
odboje, skončila svou životní pouť v koncentračních táborech.
 Po válce byla zahájena obnova města, Česká Třebová rostla, byla budována nová panelová síd-
liště.

Co můžeme navštívit ve městě:
Městské muzeum
Rotundu sv. Kateřiny, která je nejvýznamnější architektonickou památkou města a zároveň nejstarší 
dochovanou rotundou ve východních Čechách.
Park Javorka, byl založen roku 1885 v anglickém stylu, do dnešní doby doznal mnoha úprav, roz-
kládá se na ploše 3 ha a v horních partiích přechází v lesní porost, odtud vede několik turistických 
stezek na Kozlov a Hory.
Krytý plavecký bazén s letní zahradou

Zajímavost o městě:
V blízkém okolí města se podle registru www.estudanky.eu nachází více než 200 studánek a pramenů, 
což je podle tohoto registru nejvíce v Čechách.

Pravidelně konané akce ve městě:
Hudební festival Antonína Bennewitze (duben)
Týden sportu (červen)
Jabkancová pouť (listopad)
Mezinárodní varhanní festival Zdeňka Pololáníka (říjen)
Tip na výlet městem a do okolí:
Rozhledna Kozlovský kopec
Chaloupka Maxe Švabinského
Smyslově naučná stezka Údolím Skuhrovského potoka

 Východočeské město Česká Třebová se nachází v nadmořské výšce 375 m n. m. Je jedním z nej-
lidnatějších měst Pardubického kraje s počtem obyvatel 15 597 k 3. 8. 2016. Město je stále důležitou 
železniční dopravní křižovatkou, ale také městem, které se stále rozvíjí, v němž je stále větší prostor 
poskytován sportu a kultuře, městem, které vyniká zelení a mnoha parky.

 
Připravil: Karel Vencl

reklama
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Vzpomínka na Antonína Špinlera, venkovského učitele a regionálního spisovatele
 Můj otec, Antonín Špinler, byl největší částí svého života spjat s Těchonínem, v němž žil od 
roku 1946 do roku 1999. Žije zde ještě mnoho pamětníků, kteří ho poznali jako svého učitele, ře-
ditele školy, ale také jako autora pěti knížek věnovaných našemu kraji. Antonín Špinler se narodil 
18. listopadu 1916, dožil by se tedy letos 100 let. Byla jsem redakční radou požádána, abych na něj 
zavzpomínala a připomněla běh jeho života.
 Antonín Špinler pocházel ze Studeného – Bořitova. Na svět přišel jako šesté dítě, nejmladší, 
když bylo jeho mamince 42 let. Jen pro zajímavost uvádím, že jména všech členů rodiny začínala 
písmenem A. Tedy maminka Anna, otec Alois a děti Anna, Alois, Amálie, Alžběta, Antonie a An-
tonín. Otec na maminku hodně vzpomínal, na její rod hajných Šolců. Byla to prostá žena, hospo-
dařící na několika měřicích kamenitého pole. Protože byla přičinlivá a uměla dobře využít všech 
darů přírody, rodina nepoznala nikdy nouze (samozřejmě ani nadbytku). Otec byl domácí tkadlec, 
později železničář. U Špinlerů se hodně zpívalo, vyprávělo – hlavně při přástkách. Otec zpíval nej-
víc vojenské a protirakouské písně a maminka, také vlastenka, znala básně obrozenců, především 
Čelakovského – ještě po své osmdesátce nám je přednášela. Obdivovali jsme i spoustu písní, třeba 
kramářských, které nám, vnoučatům, zpívala. Od ní, dcery hajného, se otec naučil lásce k přírodě 
a mnohé znalosti o ní. Malý Antonín obdivoval také o šestnáct let staršího bratra Aloise, který se 
mu, pokud mohl, věnoval a učil ho například kreslit. Později chlapce ovlivnil pokrokový učitel 
studenecké školy Antonín Kavka. Ten dobře odhadl chlapcovo nadání a na jeho přímluvu odešel 
Antonín po vychození měšťanské školy v Jablonném nad Orlicí a v Kyšperku do Brna studovat na 
učitelském ústavu. Pro chudou rodinu to nebylo lehké, ale Antonín svými studijními výsledky brzy 
získal stipendium.
 V roce 1935 ukončil 
studium a nejprve působil 
na českých menšinových 
školách v Podkrkonoší 
(Dubenec, Hostinné n. L.), 
později v Orlických horách 
(České Petrovice, Vlčko-
vice, Klášterec nad Orli-
cí). V roce 1939 se oženil 
s Jarmilou Doležalovou 
(viz foto). Pak učil a žil 
s postupně se rozrůstající 
rodinou v Sobkovicích (zde 
se narodil syn Antonín), 
pak do konce války v Liti-
cích nad Orlicí (narodila se 
dcera Jarmila). Na radu přá-
tel se v roce 1946 vrátil do 
rodného kraje, tedy do sousední vesnice Těchonín (zde ve škole se narodily dcery Ivanka a Taťána).
 Krásná příroda a zajímavá minulost nejvýchodnějšího koutu Čech poutaly jeho zájem ve školní 
i veřejné činnosti. Podle mínění nadřízených, podřízených i žáků byl výborný pedagog, který dal 
dětem nejen základy vzdělání, ale učil je lásce k rodnému kraji a přírodě. Poznamenal si ve svých 
zápiscích: Láska k domovu musí procházet rukama (sázet stromky, udržovat pořádek, pečovat o zá-

Vzpomínka
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hony s květinami, sbírat kameny na poli, sušit léčivé byliny, krmit zvěř atd.), pak rozumem (nebýt 
lhostejný, znát minulost, pověsti, přírodu, účelnost lidových staveb apod.). Do srdce se pak vtiskne 
úcta k lidem, jejich práci, památkám, přírodě a mateřské řeči.
 V časopise Myslivost vedl několik let stránku Mladých přátel přírody a myslivosti a pro práci 
s mládeží napsal několik metodických spisů. Byl také duší těchonínské myslivecké společnosti, a to 
od jejího vzniku roku 1950. Péče o zvěř (od roku 1955 také o muflony) zabírala spoustu jeho času. 
Vyjmenovat všechnu činnost tehdejších myslivců by zabralo hodně místa, ale zmíním se ještě, že 
kromě myslivecké práce připravovali myslivci každoročně veselý Silvestr se scénkami a humorný-
mi písněmi, v nichž se samozřejmě v dobrém dostalo na každou chalupu ve vsi. Antonín Špinler 
vedl mnoho let myslivecký kroužek a jeho členové se v soutěži Zlatá srnčí trofej dobře umísťovali 
i v ústředních kolech (např. J. Harnychová, H. Šulcová, J. Bergmanová, sourozenci Soukalovi). Kro-
mě toho pracoval také v ÚV ČMS.
 Zájem o historii rodného kraje zaměřil na práci kronikářskou. Setkal se s mnoha pamětníky, 
studoval historické záznamy v archivu v Zámrsku a samozřejmě zúročil své vlastní zážitky a vzpo-
mínky. To ho nakonec dovedlo k napsání knih, kterými vyjádřil svou lásku ke kraji obou Orlic, 
k jeho pracovitému lidu, historii, pověstem a překrásné přírodě (O bílé lišce, Lidé od Orlice I. a II. 
díl, Na Modrou stranu, pašeráci a Pod Suchým vrchem).
 Pamětníci by si také jistě vzpomněli na jeho režisérskou a hereckou práci v ochotnickém di-
vadle a na činnost společenskou i politickou. Zvědavý čtenář by se o ochotnících více dozvěděl 
v almanachu vydaném roku 2014 k pětistému výročí první písemné zmínky o naší obci, rovněž 
i o myslivecké společnosti atd.
 My, Špinlerovy děti (tehdy nám říkaly řidicovy), jsme otcovu autoritu pociťovaly nejen ve ško-
le, ale i doma. Byl přísný, nic nám neodpustil, ale popravdě pro svou veškerou činnost na čtyři děti 
neměl až tolik času a navrch vše zjemňovala naše zlatá maminka. Ano, hlavně v pubertě, když si 
většina dětí lebedila o prázdninách časně ráno v posteli, my jsme rozespalé jednotily nebo plely krm-
nou řepu, krmnou mrkev, kapustu a brukev (dcery – nejstarší Tonda byl na vojně a pak už lesničil). 
Samozřejmě jsme proklínaly myslivce i zvěř, jistěže i tátu. Nenáviděly jsme sušení sena, práce na 
zahradě byla skoro pořád. Říkaly jsme si, tak tohle my nikdy. O prázdninách, někdy i jindy jsme ráno 
měli (všichni) na stole rozpis úkolů na tento den. Samozřejmě jsme se museli postarat i o domácí 
zvířata. Maminka byla v práci, otec často za svými funkcemi a zájmy. Ale – vždycky nám zbyl čas 
na zábavu a kupodivu z toho, co jsme v mládí odmítali, se staly naše koníčky a zaměstnání. Tonda 
- lesník, Jarmila a Ivanka – učitelky, Táňa vystudovala střední zemědělskou školu. Zahrady máme 
všichni, psi jsou v každé rodině a naše děti, ani se neptejte… Dědova láska ke všemu živému se nějak 
přenesla hlavně na ně. Vzpomenu ještě na jednu příhodu: Hodně pršelo, za tátovým včelínem byl 
silně rozblácený břeh. Něco jsem mu nesla, podjely mi nohy a já jsem se zachytla za stromek, který 
tu rostl, abych se nenatloukla. Páni, otec se velice rozzlobil, že jsem mohla ten stromek poškodit, 
ještě k tomu to byla jadernička moravská. Bylo mi do breku, i když jsem už byla vlastně dospělá. 
Tak stromek je mu milejší, než vlastní dcera. Jenže, to byl celý Špinler. Vždycky bránil toho, kdo se 
bránit nemohl, ať už to byla ta jadernička, zvíře, nebo i člověk, který jinde nenašel zastání. Určitě 
měl i chyby, který člověk je nemá, ale nás, své děti, spoustě věcem naučil, měl i smysl pro humor, 
pěkně kreslil a byl i výborný muzikant a především - byl dost tolerantní. Dnes mě mrzí, že jsem 
nebyla zvídavější a nezeptala jsem se ho na mnoho skutečností, které už mi dnes nikdo nesdělí.
 Když v listopadu roku 1999 otec zemřel, kondoloval mi ve vlaku jeden z jeho žáků a řekl: 
„Všechno důležité pro život mě naučil váš otec v první třídě.“ Takové hodnocení je určitě cennější, 
než čestná uznání, vyznamenání, ocenění, jež získal otec za svůj život. Myslím, že tak, jak ovlivnil 
své žáky a mladé pedagogy jako učitel a ředitel, ovlivňuje i čtenáře ve svých knížkách. Předává jim 
lásku k rodnému kraji a vybízí je k starostlivé péči o něj.
 Ivanka Špinlerová
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Jubilanti:
Červenec
55 let 16. 7. 1961 Ordoš Michal (Těchonín 172)
60 let 28. 7. 1956 Kosková Olga (Těchonín 120)
70 let 9. 7. 1946 Wančová Květoslava (Těchonín180)
70 let 13. 7. 1946 Kopecký Bohumil (Celné 104)
70 let 25. 7. 1946 Jelínek Antonín (Těchonín 32)
70 let 25. 7. 1946 Sibera Miloš (Těchonín 151)

Srpen
55 let 28. 8. 1961 Felcman Pavel (Těchonín 42)
65 let 2. 8. 1951 Jelínková Eliška (Těchonín 182)
65 let 31. 8. 1951 Charwotová Vladimíra (Těchonín 179)
70 let 19. 8. 1946 Urban Jaromír (Těchonín 44)
70 let 21. 8. 1946 Kopecká Emilia (Celné 62)
75 let 9. 8. 1941 Volf Rudolf (Těchonín 186)
89 let 25. 8. 1927 Černohousová Marie (Těchonín 58)
92 let 11. 8. 1924 Duchoňová Marie (Těchonín 114)
94 let 1. 8. 1922 Šimková Marie (Stanovník 1)

Září
50 let 14. 9. 1966 Maciejkowá Věra (Těchonín 178)
50 let 28. 9. 1966 Kvaček Petr (Těchonín 169)
70 let 6. 9. 1946 Kosek Václav (Celné 110)
 Všem jubilantům srdečně blahopřejeme.

 
 

Společenská kronika

 

• Obec má k 1. 9. 2016 
celkem 598 obyvatel.

Víte, že…?

Úmrtí:
Dušková Marie (89 let) 11. 7. 2016 

(Celné 14)
Vrána Jiří (67 let) 28. 7. 2016

(Těchonín 81)
Tomanová Dana (65 let) 16.8.2016 

(Těchonín 151)
Tomišková Alena (60 let) 

23. 8. 2016 (Těchonín 71)

Člověk zůstává mladým
tak dlouho, dokud je schopen 

získávat nové poznatky,
radovat se z nových

zážitků a snášet odlišné
názory ostatních…

Dne 14. srpna 2016 
by se dožil 85 let 

pan Bohumil Šilhavý 
z Těchonína č. p.169.

S láskou vzpomínají 
manželka Marie, dcery 

Zdena a Helena a ostatní 
příbuzní.

Pan Miroslav Doleček 
ze Sobkovic,

nar. 31. 1. 1942,
zemřel 27. 6. 2007.

S láskou vzpomínají 
manželka Jindřiška, děti 
Miroslav, Luboš a Irena 
s rodinami a švagrové 

Aninka a Alenka.

Pan Jiří Všetička
z Vlčkovic,

nar. 2. 10. 1938,
zemřel 14. 2. 2000.

 
S láskou vzpomínají man-

želka Aninka, děti Jiří, 
Hana a Lenka s rodinami 

a jeho sourozenci.

Pan Jaroslav Všetička 
z Havířova,

nar. 30. 7. 1942,
zemřel 3. 6. 1997.

S láskou vzpomínají man-
želka Hana, děti Richard, 

Jaromír a Michaela 
s rodinami a jeho

sourozenci.
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Na návštěvě u sousedů
 

U Radmily a Josefa Krejčových, ale také u Dyka a Sida

 Kdo rád vyráží na procházky v katastrech naší obce, může občas potkat paní Radku nebo pana 
Josefa v doprovodu dvou huňatých psů (někdy jen jednoho). Radku znají i děti z okolních školek 
a škol, protože občas se svými milovanými chlupatými svěřenci předvede na různých akcích ukázky 
výcviku. Josef si rád vystoupá se starším Dykem třeba na Králický Sněžník. Je pravda, že u Krejčo-
vých byla doma vždycky nějaká zvířata - pejsci, kočky atd. – a milovali je nejen Radka s manželem, 
ale i jejich děti. Láska k chodským psům (tak se totiž toto české národní plemeno jmenuje) ovšem 
přesáhla hranice pouhého spolužití se zvířetem.
Dnešní návštěva se tedy bude točit kolem dvou chodských psů – Dyka a Sida.
 Začněme proto hezky od začátku. Radka nedlouho potom, co se rozloučili s posledním psím 
členem rodiny, listovala v časopisu Pes pří-
tel člověka a narazila na obrázek chodského 
psa. Byla to láska na první pohled. Samo-
zřejmě se musela nejprve seznámit s tímto 
plemenem, sehnat chovatele atd. Jistě, exis-
tuje odborná literatura, časopisy, ale u to-
hoto,znovuvyšlechtěného“ plemene to bylo 
trochu těžší a největším pomocníkem byl in-
ternet. Takže, dostáváme se ke spojení znovu 
vyšlechtěný. V 80. letech minulého století se 
začal Ing. Jan Findejs zabývat znovuvytvo-
řením tohoto ovčáckého plemene. Z historie 
bylo totiž známo, že takový pes existoval na 
Chodsku a pomáhal Chodům střežit česko – 
bavorskou hranici a zároveň byl využíván 
k pastevectví. Kdo by neznal Jiráskovy Psohlavce s ilustracemi Mikoláše Alše. O chodských psech 
psal i Jindřich Šimon Baar a další spisovatelé i dějepisci. Toto historicky doložené plemeno upadlo 
téměř v zapomnění. V roce 1984 byly v kynologickém tisku uveřejněny obrázky psa zmiňovaného 
plemene a majitelé podobných psů byli vy-
zváni ke kontaktu. Podařilo se a v devadesá-
tých letech byl různým křížením sjednocen 
typ chodského psa. Je to tedy středně velký 
pes ovčáckého typu s dlouhou srstí s bohatou 
podsadou, s typickým nesením a postavením 
krátkých uší, hřívou srsti kolem krku a hlavy, 
černé barvy s rezatými znaky. Co je ovšem 
důležité, tento krásný pes je podle kynologů 
zdravý, odolný a nenáročný, vysoce tempera-
mentní s chutí do práce, výborný hlídač a spo-
lečník pro všechny kategorie zájemců. Ofici-
álně je plemeno uznáno u nás od roku 1985, 
mezinárodní uznání se očekává velmi brzy. Trochu zdlouhavé líčení, ale to jen abyste věděli, koho ve 
vsi potkáváte.
 Paní Krejčová toužila po psovi (fenku nechtěla) a velmi si přála zkusit jeho správný výcvik. Na-

Oba šampioni u sochy chodského psa v Chodské Lhotě

Radka Krejčová s vítězem seriálu poslušnosti Sidem
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konec se Krejčovým podařilo získat Noxe z Dašického zátiší, ale jméno z papírů vyměnili za Dyka. 
Cvičit psa bylo Radčiným snem od mládí, ovšem zkušenosti musela získávat na internetu, v kynolo-
gickém tisku a především poctivě cvičit. Od osmi týdnů nastala Dykovi (samozřejmě i Radce) práce 
doma, v okolí, na kynologickém cvičáku v Jablonném nad Orlicí i na psích táborech. Navrch je Dyk 
trošku paličák a vzhledem k prvním zkušenostem cvičitelky byl výcvik pro oba trochu těžší. Jak má 
dobře zvládat psí povahu, se Radka naučila u něj. Určitě si ale nepředstavujte, jak drží klacek, nebo 
snad bič. Cvičí se pozitivní metodou, to je pomocí pamlsků a hraček. Nakonec s Dykem vykonali 
zdárně tři zkoušky – ve zkratce ZPU, ZZO a ZM (z poslušnosti a základní ovladatelnosti, základní 
minimum – stopa, poslušnost, obrana).
 Ale neměl by mít Dyk mladšího 
kamaráda a paní Radka dalšího chod-
ského miláčka? Do rodiny tak přišel Or-
sid Krosandra. Tak se přece nedá na psa 
volat, takže Sid. Jak říká Radka, dostala 
ho za odměnu. Štěně začalo okamžitě 
spolupracovat, tudíž cvičení probíha-
lo lehčeji a brzy se dostavily úspěchy. 
Sid má za sebou ve svých pěti letech 
11 zkoušek z různých řádů (např. ná-
rodního zkušebního, mezinárodního, 
z obedience – to je poslušnost, důraz na 
přesnost) a samozřejmě pokračuje dál. 
Dokonce už se svou cvičitelkou zkou-
šejí dogdancing, určitě je tedy uvidíme 
spolu tančit.
 Oba Krejčovi psi jsou úspěšní také 
na výstavách, mají titul junior šampion ČR, šampion ČR a oba titul nejlepší pracovní pes klubové vý-
stavy chodských psů. Sid nedávno vyhrál na klubové výstavě 
zakladatele pana Ing. Findejse titul BOS – nejlepší pes klubo-
vé výstavy. Když mi Sid doma předváděl pod vedením paní 
Radky některé své kousky, musela jsem uznat, že psi dokážou 
opravdu dobře myslet. Někde jsem četla, že vědci objevili 
v psím mozku stejné mechanismy jako v lidském, dokonce 
že pes umí i takzvaně číst mezi řádky. Uznávám, že někteří 
psi to umějí. A těch úspěchů mají Krejčovi chodští psi ještě 
víc – na evropské výstavě chodských psů vyhrál Sid třídu pra-
covní a v minulém roce na 10 závodech stáli vždy na stupních 
vítězů. Na mistrovství republiky v obedience všech českých 
národních plemen byli na 2.místě (se stejným počtem bodů 
jako první). Sid i Dyk si všechny ty poháry z výstav a soutě-
ží zaslouží. Jistěže i cvičitelka Radka a dobrovolný pomoc-
ník Josef, protože žádný úspěch není zadarmo. Oba o svých 
psech mluví s velkou láskou a nadšením a určitě nepovažují 
práci s nimi za nějakou oběť, ale naopak stálé potěšení.
 Navrch působí paní Radka se svými chodskými psy ra-
dost dětem při Dětských dnech, na skautských táborech, dětem 
i dospělým na různých společenských akcích doma i v okolních městech a obcích. Měla bych dodat, 

Dyk a Sid na memoriálu Ing. Findejse

Josef Krejčí s Dykem u pramene Moravy
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že Dyk i Sid jsou již zasloužilí otcové a plemeno chodských psů se i jejich zásluhou rozrůstá. Určitě si 
chodský pes to znovuvyšlechtění zaslouží. Je nejen krásný, ale podle všech kynologů je to pes, který 
pro svého pána udělá vše, 
na co si vzpomene. Je to 
ideální rodinný pes, spo-
lehlivý hlídač, je schopný 
všestranného výcviku. 
Mohl by tedy být psem 
záchranářem, slepeckým 
psem, naučí se i vyhle-
dávat drogy atd. Přejme 
tedy Radce a Josefovi 
Krejčovým hodně rados-
ti z jejich psích miláčků 
a kromě těch českých 
úspěchů v budoucnu další 
mezinárodní.
 Na závěr bych přida-
la pro všechny, kdo mají 
rádi pejsky, pár citátů, s ni-
miž souhlasím:,Psi nejsou náš celý život, ale náš život dělají celým (Roger Caras)“.,Není na světě 
lepšího psychiatra, než je štěně olizující vám obličej (Ben Williams)“.,Koupit si psa je jediný způsob, 
jak si za peníze koupit lásku (George Bernard Shaw)“.
 Ivanka Špinlerová

reklama

Sidova stojka
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Petr Kosek - rodák z Těchonína, bývalý závodník na silničním kole a od dob studií aktivní 
lezec a cestovatel se v současné době účastní nejdelšího a nejtěžšího treku po americkém kon-
tinentu CDT – Continental Divide Trail. Jsme moc rádi, že se Petr o své zážitky z náročného 

cestování podělí s našimi čtenáři.

Continental DIVIDE TRAIL 1. - 5 000 KILOMETRŮ
PĚŠKY PO PÁTEŘI SEVERNÍ AMERIKY
 Tahle tři slova pro vás asi nic neznamenají. Zasvěceným 
se při nich ale rozbuší srdce a některým i naskočí husí kůže. 
CDT je totiž oficiálně nejdelším a nejtěžším trekem na seve-
roamerickém kontinentu.
 Podle toho, jaké varianty trasy zvolíte, se délka CDT po-
hybuje od 4 500 do 5 000 kilometrů. Čtete správně a já jsem 
se s těmi nulami neukliknul. Trasa sleduje hranici úmoří, tedy 
vrcholky nejvyšších hor Severní Ameriky od mexické hrani-
ce až do Kanady. Z východních úbočí a svahů hor pod vašima 
nohama stéká všechna voda do Atlantiku a ze západních úbo-
čí do Pacifiku. Trek nevede neustále přes nejvyšší vrcholy, 
což by zvláště v Coloradu bylo naprosto neprůchodné. Vede 
ale přes pár vrcholků vyšších než 4 300 metrů. Na téměř ti-
sícovce kilometrů v Coloradu se celou dobu pohybuje mezi 
třemi a čtyřmi tisíci metry nad mořem, k čemuž si občas dáte 
nějaký bonusový vyšší vrchol.
Háček v hlavě
 CDT je sice oficiálně ustanoven a vyznačen v mapách, 
ale v reálu pořád mnoho set kilometrů chybí. Člověk se tedy 
pohybuje volným terénem jen podle mapy a buzoly. Nejdelší 
neznačené sekce jsou v pouštích Nového Mexika a v horách 
Wyomingu a Montany.
 Láká vás to? Nás taky. Nedokážete si představit pět mě-
síců vypadnutí z práce? My taky ne. Není na to ve vašem 
životě právě vhodná doba? V našem taky ne.
 Když se ale o něčem podobně nevšedním dozvím a zaujme mě to, zasekne se mi to někde vzadu 
v hlavě. Postupně to odtamtud ovlivňuje moje životní rozhodnutí, až to dospěje do fáze, kdy už není 
vyhnutí. Prostě to musím uskutečnit!
 Teď je duben 2016. Jsem čtyři roky po 
dokončení dálkového treku Pacifik Crest Trail 
(PCT) a mám za sebou náročný dvouletý 
startup továrny v USA. Partnerka Oli prožila 
sedm let korporátní práce. Za poslední rok jsme 
se stihli seznámit, spojit naše životy v manžel-
ství a naplánovat si budoucnost. Do startu CDT 
nám zbývá necelý měsíc.
Buď připraven!
 Přežít se dá ledacos, ale lepší je užít si to. 
Proto jsem raději připraven. Člověk pak nemusí 

Naši rodáci ve světě
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bojovat o život v deseti stupních pod nulou a několikadenním dešti a sněhu. Padesát kilometrů bez 
vody a dvě stě kilometrů k nejbližší možnosti doplnit potraviny je na dálkovém treku standard. 
Připraveni na to ale můžeme být, jen když máme správné informace o klimatu, terénu, mapách 
a dalších věcech. Poskládáte si podle toho předem vyzkoušenou výbavu, která musí být tak univer-
zální a lehká, abychom byli maximálně 
mobilní. Vytvoříme si zásobovací plán, 
kde co dokoupit nebo kam si poslat ba-
lík. Vymyslíme water reporty…
 Plánování tak náročné akce nemů-
že začít dva týdny předem. S vědomím 
startovního data si musíte načíst infor-
mace, znovu zvážit výbavu, vyměnit 
některé kousky a odzkoušet je… Zabere 
to klidně i několik měsíců. V době in-
ternetu to není složité, ale je třeba umět 
odlišit přesné informace od nepřesných.
 Je rozdíl být proklatě rychlý týden, 
nebo dva měsíce. Každé kilo na zádech 
navíc se obrovsky projevuje, a to nejen 
na rychlosti pohybu, ale i na únavě no-
hou a zad.
Jak se rozhodnout?
 Dálkové treky jsou v posledních letech velmi populární. Není proto problém sehnat dobrého 
průvodce a přečíst si zkušenosti lidí, kteří už něco podobného absolvovali. Podle toho si pak vytvo-
říte vlastní strategii. Nejsem fandou internetových diskusí a FB skupin, kde si navzájem radí a stre-
sují se ti, kdo se na podobný podnik teprve připravili. Lepší je udělat si úsudek podle sebraných dat 
a vlastních zkušeností.
 Pět tisíc kilometrů neujdete za pár dnů - trvá to až pět měsíců. Na CDT se startuje v poušti na 
hranici s Mexikem, kde se koncem května kvůli horku už nedá existovat. Asi po měsíci dojdete na 
jih Colorada do pohoří San Juan Mountains, kde se trail vyšplhá skoro do čtyřtisícové výšky. Dalších 
čtyři sta kilometrů pak neklesne pod 3 300 m. Pokud jste poušť přešli začátkem dubna, budete před 
horami asi měsíc a půl čekat, než místy odtaje sníh, abyste byli schopni trasu CDT sledovat. Nebo 
musíte věřit svým navigačním schopnostem a v závislosti na momentální lavinové situaci to zkusit 
doslova „protlačit“ metry sněhu.
Být proklatě rychlý
 Budete čekat, až sníh aspoň částečně zmizí? Na jihu Wyomingu se pak ocitnete koncem čer-
vence a do hor na kanadské hranici vám bude zbývat ještě přes 2 500 kilometrů. V národním parku 
Glacier ale přichází sníh už koncem září. Trasa CDT zmizí. Navíc se uzavřou i silnice, po kterých 
budete stopovat pro zásoby. Zbývají vám tedy dva měsíce a dva a půl tisíce kilometrů. To znamená 
čtyřicet kilometrů denně. Plyne z toho, že musíte být proklatě rychlí a CDT vás nesmí vyčerpat 
a zlomit. Je ale rozdíl být proklatě rychlý týden, nebo dva měsíce. Každé kilo na zádech navíc se 
obrovsky projevuje, a to nejen na rychlosti pohybu, ale i na únavě nohou a zad. Zásadním faktorem, 
který určuje rozdíl mezi dokončením CDT a odstoupením z něj, je tedy hmotnost. Jak jsme ji pláno-
vali, se dočtete příště.
 O výbavě na dálkové treky více na webu Nalehko.com.

(text a foto: Petr Kosek [Nalehko.com])



25

 Milí sousedé a krajánci naší podorlické vesničky,
již jsme se všichni vrátili do pracovních procesů po vytoužených dovolených a po nepříliš teplém létu, pomalu 
převzal vládu nad rokem barevný podzim, který věřím, že nám ukáže svou paletu barev, a ještě nastane „babí 
léto“. Za brzkých pár měsíců již ale zaklepe na dveře i advent a budou Vánoce.
 
 Vánoce v dnešní době jsou nejen svátky „klidu a míru“, ale také žně pro všechny možné firmy a subjekty, 
které se zaobírají nabídkou půjček na cokoliv. Lidé si půjčují celý rok, ale Vánoce jako tradičně jsou pro ně 
impuls a psychologická výhoda, k získání co nejvíce klientů či zákazníků, kteří potřebují utěšit svou materiali-
stickou potřebu, někdy i zbytečnými nákupy na tzv. dárky pro sebe či své blízké. Skoro každý jsme si v životě 
půjčili, ale jsou půjčky z mého pohledu důležité, jako např. na bydlení (hypotéka či úvěr ze stavebního spoření), 
či nákup auta, kdy pak není člověk odkázán na veřejnou dopravu a šetří si čas, pokud neuvízne v dopravní zácpě. 
Pak jsou tu ale i „zbytečné“ půjčky na báječnou dovolenou, na drahé dárky pod stromečkem, či na splněný sen, 
který se ale potom může změnit v noční můru. Každý to vnímáme jinak a vše je individuální. Proto je důležité 
si pečlivě uvědomit, zda si na tu konkrétní věc naspořit, či půjčit. Někdy totiž ke splněnému snu jenom spořit 
nestačí, jelikož abychom si pak koupili to, co chceme či potřebujeme v současné době, nemusí stačit náš určený 
čas na tomto světě. Půjčit je běžné, ale ne na všechno a u ne všech.
 
 V České republice je přes 4.000 firem či fyzických osob, které poskytují či zprostředkovávají půjčky a jsou 
zaregistrovány u ČNB. Mnohé z nich, hlavně nebankovní, jsou ale velmi nekorektní, kdy půjčka od nich se může 
srovnávat s lichvou, či případné spory se neřeší soudně, ale rozhodčí doložkou, která je samozřejmě výrazně na-
kloněna ve prospěch poskytovatele půjčky. Nicméně ČNB v tomto roce výrazně zpřísnila podmínky pro získání 
licence a každý takovýto subjekt, firma, prodejce bude muset splnit kritéria, která obsahují např. doložení zákl. 
kapitálu v řádu několika milionů, splnění certifikací pro prodej úvěrů, minimální vzdělání střední s maturitou, 
trestní bezúhonnost a častější kontroly dodržování zákonů a pravidel ze strany ČNB, včetně morálního hlediska 
a nastavení úrokové sazby, která určuje výši, od které se jedná už o lichvu, což je již protizákonné. Předpokládá 
se, že se výrazně sníží počet poskytovatelů půjček a dojde k větší ochraně spotřebitele. Tím asi i v inzertních 
novinách zřídne počet inzerátů na rychlé půjčky a skvělé nabídky.

Spotřebitelské půjčky
V tomto článku se chci věnovat spotřebitelským úvěrům a nejdůležitějším informacím, které by měl člověk vědět 
a být o nich informován ještě před podpisem úvěrové smlouvy či půjčky. Spoustu věcí se dá dnes koupit na úvěr 
přímo v obchodě, kde zákazník podepisuje smlouvu, ale jsem přesvědčen, že ani z poloviny není informován od 
prodavače o všech aspektech a podmínkách smlouvy. Někdy bohužel. V bankách je to o poznání lepší, jelikož za-
městnanci jsou školeni a skládají pravidelné certifikace. Prostě musí klienta o všem informovat! Dnes díky velké 
konkurenci, nízkým vyhlašovaným sazbám ČNB a nízké inflaci se v bankovním i nebankovním sektoru výrazně 
snížily úrokové sazby na úvěrech. Dnes jsou půjčky v bankách dostupné, když zájemce o půjčku splní podmínky 
pro schválení úvěru. Kdo nesplní z jakéhokoliv důvodu, má možnost půjčky i v nebankovním sektoru, ale tam 
buďte více obezřetní, co podepisujete. Vždy byste měli obdržet nejprve předsmluvní informace před podpisem 
smlouvy, kterou si můžete odnést domů a měli mít čas k prostudování podmínek.
 O čem byste měli být informováni a jaké alespoň základní náležitosti by měly předsmluvní informace 
obsahovat.
1)  O jaký úvěr se jedná! Zda splátkový -anuitní, revolvingový, účelový, neúčelový atd.
2) Údaje o věřiteli/zprostředkovateli spotřebitelského úvěru
3) Celková výše spotřebitelského úvěru
4) Podmínky čerpání – jakým způsobem a kdy obdržíte peníze
5) Doba trvání spotř. úvěru – na kolik měsíců bude klient řádně plnit své povinnosti
6) Splátky a případně způsob rozdělení splátek – výše měs. splátky, výše poslední splátky, počet měsíců, co 

obsahuje splátka (jistinu a úroky), z jakého účtu budou splátky hrazeny či strhávány
7) Celková částka, kterou je třeba zaplatit – výše půjčky + úroky a případné další náklady spojené s úvěrem
8) Požadované zajištění – smluvní pokuty, např. za zjištění nepravdivých, neúplných, nesprávných nebo zavá-

Finanční ABECEDA
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dějících údajů ze strany klienta
9) Výpůjční úroková sazba – např. pevný úrok po celou dobu 7,9% neměnný
10) Roční procentní sazba nákladů (RPSN) – celkové náklady úvěru –zahrnuty poplatky, úrok, vedení účtu atd.
11) Zda je nutné pro získání úvěru uzavřít pojištění či jiné doplňkové služby
12) Související náklady – např. měsíční poplatek za vedení úvěrového účtu, poplatek za poskytnutí úvěru
13) Zda se vyžaduje vedení jednoho či více účtů pro platební transakce a čerpání
14) Veškeré další náklady vyplývající ze smlouvy – např. poplatek za změnu data splátky, vyhotovení výpisu 

z úvěrového účtu na žádost klienta, smluvní pokuta za nepravdivé údaje
15) Podmínky, za nichž lze výše uvedené náklady související se smlouvou o úvěru změnit
16) Náklady v případě opožděných plateb – např. úroky z prodlení z dlužné částky % p. a., poplatek za zaslání 

každé upomínky, poplatek za prohlášení úvěru za ihned splatný, smluvní pokuta za opakované prodlení se 
splátkou po dni prohlášení úvěru za splatný

17) Kdy je banka oprávněna ukončit smluvní vztah s klientem, prohlásit dluh za ihned splatný, pozastavit po-
skytování svých služeb.

18) Kdy je banka oprávněna vymáhat splatný dluh a to i prostřednictvím třetích osob, postoupit svou pohledáv-
ku, informovat registr dlužníků, bankovní registr klientských informací, nebankovní registr, SOLUS – zá-
jmové sdružení právnických osob.

19) Právo klienta na odstoupení od smlouvy – do 14 dnů od uzavření smlouvy
20) Zda lze úvěr předčasně splatit, či jen částečně
21) Jaké má věřitel nárok na náhradu nákladů v případě předčasného splacení – např. cca 0,5% - 1% z doplacené 

jistiny.
22) Právo na návrh smlouvy – klient má právo obdržet kopii návrhu smlouvy o úvěru
23) Doba, po kterou je věřitel vázán informacemi a dodržením podmínek předsmluvních informací – běžně 

např. 5 dní na rozmyšlenou, pak se můžou podmínky lišit.
24) Orgán dozoru – ČNB a adresa
25) Hlavní předmět podnikání - např. činnost dle bankovní licence udělené ČNB
26) Jak veškeré spory mohou být rozhodovány - zda soudem, finančním arbitrem, rozhodčím
 
Na konci předsmluvních informací by mělo být uvedeno i následující!
Klient potvrzuje, že:
a) Převzal standartní informace o spotřebitelském úvěru
b) Banka či jiný subjekt, fyzická osoba, poradce vysvětlili nabízený úvěr se všemi informacemi včetně důsledků 

mého prodlení s úhradou dluhů a rozumím jim.
„Vysvětlení mi bylo poskytnuto, informacím rozumím“

 
 Nicméně ani podepsání předsmluvních informací vás nezavazuje k podpisu smlouvy a nikdo vás nemůže 
k tomu ani nutit, „ANI ŠMEJDI“ :). A pokud byste podepsali i smlouvu, máte ještě ze zákona nárok odstoupit od 
smlouvy bez udání důvodu do 14 dnů.
Co říct závěrem? Nebojte se říci ne, pokud se vám nezdají podmínky férové pro obě strany. Nebojte se zeptat 
opakovaně, co vám není srozumitelné a jasné. Nebojte se říct o čas na rozmyšlenou a i předsmluvní informace 
si vzít domů. Nebojte se zeptat na lepší úrok, tzv. vyjednávat, pokud je to ale v rámci možnosti banky a hlavně 
reálná námitka a požadavek klienta. A hlavně, půjčujte si rozumně v rámci svých finančních možností, tak abyste 
byli schopni splácet za všech okolností i v případě nepříjemných situací, co přináší život (např. snížení či ztráta 
příjmu z důvodu ztráty zaměstnání, podnikání, nemoci,úrazu, smrti apod.). Pak je vhodné mít i úvěr zajištěn či 
pojištěn.
Přeji vám krásný podzim, Vánoce na sněhu v klidu a míru, bohatého a „rozumného“ ježíška, správné rozhodnutí 
při výběru půjčky a hlavně, když si půjčíte, tak ať ty peníze jsou dobře využity a přinesou vám dlouhodobou 
radost a v pořádku vše doplatíte.

S pozdravem Jaroslav Chládek

Tento článek neslouží pro reklamní účely a je psán pro laickou veřejnost.
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Informační okénko
Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – ZIMA 2016:
Uzávěrka: v pátek 9. 12. , v prodeji budou od pát-
ku 23. 12. 2016.
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání 
nebo odevzdání příspěvku.
Příspěvky prosím zasílejte na adre-
su: listy@techonin.cz nebo na adresu 
vencl.k@seznam.cz nebo můžete písemný pří-
spěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, 
jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu 
Těchonínských listů.

Zastupitelstva obce – termíny a program
Říjen
12. 10. 2016 v 18.00 hod., zasedací místnost OÚ
• Zpráva kontrolního výboru
• Harmonogram kontejnerového svozu na rok 

2017
Listopad
16. 11. 2016 v 18.00 hod., zasedací místnost OÚ
• Příprava provádění inventarizace majetku 

obce
• Výše odměn za práce a služby pro obec na rok 

2017

• Stanovení výše poplatků na rok 2017
Prosinec
14. 12. 2016 v 17.00 hod., zasedací místnost OÚ
• Příprava plánu zasedání a činnosti ZO na rok 

2017
• Zpráva předsedy komise sociální a SPOZ
• Kontrola plnění usnesení v roce 2016
• Příprava rozpočtu obce na rok 2017

Prodejna Konzum – Těchonín
Prodejní doba platná od 19. září 2016

PO 7:00-12:00 12:30-15:30
ÚT 7:00-12:00 12:30-15:30
ST 7:00-11:00 -------------
ČT 7:00-12:00 12:30-15:30
PÁ 7:00-12:00 12:30-16:30
SO zavřeno
NE zavřeno

Prodejna potravin - Celné
PO ‑PÁ 7:00 - 17:00

SO 7:00 - 15:00
NE 8:00 - 15:00

Připravil: Karel Vencl

KONZUM TĚCHONÍN – NABÍDKA PRACOVNÍCH MÍST

Vedoucí prodejny a zástupce vedoucí prodejny
Nástup do pracovního poměru na plný pracovní úvazek je možný ihned.

Požaduje se: Občanská bezúhonnost, vzdělání nebo praxe v oboru výhodou.
Nabízí se: Zázemí největší obchodní organizace v regionu, vstřícné, férové a seriozní jednání, pří-
spěvky na obědy ve výši 40 Kč na den, náborový příspěvek 2000 Kč měsíčně, příspěvky na dětské 

tábory, dovolenou ve vlastních chatách a karavanech.
Zájemci: Mohou se hlásit na telefonu 724 341 659, paní Nela Jirčíková
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